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یعنی نتیجه ها در حوزه فرهنگ مثل علم و فناوری نبود. در حوزه راهبری هم 
به نظر من شورا ضعیف بود. یعنی نقش قرارگاهی شورا در حوزه فرهنگ چندان 
چنگی به دل نمی زد. طبیعتا همین وضعیت را هم مباحث زنان و خانواده و 

حوزه تعلیم و تربیت داشت. 
 به هر حال با توجه به همین قوت و ضعف ها و با مشارکت خود اعضای شورا 
کید داشتند که  باید تغییر و تحولی انجام می دادیم. خب اولاً رهبر انقلاب تا
اعضـــای شـــورا باید هویت جمعـــی پیدا کنند و وقت بیشـــتری بگذارند. ثانیاً 
کید داشـــتند که ســـند تحول شـــورا نوشـــته شود که ســـند پیش از ورود من به  تا
شـــورا تصویب و ابلاغ شـــد اما اجرایی ســـازی این ســـند بر عهده ما قرار گرفت. 
طبیعتا ما باید چهار ستاد را راه اندازی می کردیم. تقریبا برخی از این ستادها 
فی الجملـــه راه افتـــاده بودنـــد، برخـــی دیگـــر اصـــلا راه نیفتاده بودنـــد. ما چهار 
ســـتاد فرهنگـــی- اجتماعی، علم و فناوری، تعلیـــم و تربیت و خانواده و زنان 
را راه اندازی یا تقویت کردیم و ذیل این ستادها هم میزهایی را تعریف کردیم. 
یعنی به جای اینکه مرتب بگوییم کمیسیون فلان، میز تعریف کردیم تا میزها 
عهده دار فعالیت های راهبردی و راهبری بشوند. شاید همین شیوه سبب شد 
که اسناد متعددی را در این دوره کوتاه که هنوز دو سال هم نشده است بتوانیم 
کید  هم تدوین کنیم و هم به تصویب و ابلاغ برسانیم. رهبر انقلاب 30 سال تا
می کردند این ســـند موســـیقی را بنویسید و ابلاغ کنید. خب نشده بود. بعضی 
اسناد مثل سند صنایع دستی بسیار کلیدی است؛ تقریبا توجهی به آن نشده 
بود. یا ضوابط و مقررات VODها که آن را تمام کردیم. دولت که عوض شد نظر 
یم  دولت جدید این بود که تا در وزارت ارشاد مستقر شود، فعلا دست نگه دار
اما آماده تصویب و ابلاغ است. سند سینما، سند تئاتر و خیلی از این اسناد 

 . هم آماده اند. پس این یک کار
 ســـند تحول شـــورای عالی باید اجرایی سازی و ساختار متناسب با این سند 
مجددا بازبینی می شد. این کار هم در همان ماه های اول انجام شد. نکته دوم 
این بود که ما غیر از حوزه راهبردی و راهبری، دو کار کلیدی دیگر هم باید در 
شورا انجام می دادیم. یکی بحث رصد و کشف مسئله ها بود که مقدم بر آن دو 
حوزه بود. یکی هم بحث نظارت و ارزیابی و اثرسنجی بود که بعد آن دو حوزه باید 
انجام می شد. بنابراین باید این دو کار را هم اضافه می کردیم که اضافه شد. در 
ادامه توضیح می دهم که در حوزه های رصد و نظارت چه اتفاقاتی افتاد. نکته 
سومی که به نظر من اهمیت داشت و در حکم رهبری هم اشاره شده، تعامل و 
کمیتی و تشکل های مردمی بود. اصلاً نظر  ارتباط با دستگاه های دولتی و حا
رهبری بر این بود که شـــورا باید بتواند راهبری دســـتگاه ها و تشکل های مردمی 
را انجام دهد. این راهبری الگو می خواست، ما الگویی نداشتیم. چه کردیم؟ 
بحث های مفصلی داشتیم درخصوص کار قرارگاهی و الان که من خدمت شما 
هستم، به یک الگوی مدون و قابل اجرای قرارگاه فرهنگی رسیدیم که در حال 
اجراست. خود اینکه الگوی قرارگاه فرهنگی چیست؟ خب قرارگاه فرهنگی با 
قرارگاه نظامی فرق دارد؛ ولو ممکن است مشترکاتی هم داشته باشد. این را الان 
یم و قابل ارائه و عرضه هم اســـت. اعضای شـــورا هم شـــنیدند و طی  مدون دار
بحث هـــای مفصلی که درمـــورد کار قرارگاهی صورت گرفت، به الگوی قرارگاه 
فرهنگی رسیده ایم که مدون و قابل اجراست و در دست اجرایی شدن است. 
البتـــه قـــرارگاه فرهنگی با نظامی متفاوت اســـت اما ممکن اســـت در جاهایی 
با یکدیگر مشـــترک باشـــند. یا مثلا رهبری فرمودند بازســـازی انقلابی ســـاختار 
فرهنگـــی. خب چگونه؟ اولا این بازســـازی چیســـت؟ ثانیـــا چگونه باید انجام 
شـــود؟ نیاز به الگویی داشـــت که به این الگو هم رســـیدیم. میزهایی را تعریف 
یم. وقتی اینها  کردیم و گفتیم میز را به دستگاه یا تشکل مردمی فعال می سپار
در حکمرانی علم و فرهنگ مشارکت داشته باشند، در نوشتن سند مشارکت 

داشته باشند، در اجرا هم راحت تر سند را اجرا می کنند. 

هرچقدر ذی نفع ها تاثیر بیشتری داشته باشند، بیشتر هم پای کار اجرا خواهند آمد. 
بله، مثلا زمانی که خواســـتیم روی ســـند موسیقی کار کنیم شورای هنر شورای 
یاســـت وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی اســـت با  عالی انقلاب فرهنگی که به ر
حضور شخص وزیر )در دولت شهید رئیسی( و خانه موسیقی که ذینفعان این 
کم بر سند موسیقی را دادیم. بعد براساس  سند بودند، نشستند. ما اصول حا
آن منظومه شروع کردند به نگارش سند. پس از جلسات، بحث و گفت وگو در 
نهایت در شورا تصویب و ابلاغ شد. در سند صنایع دستی بالای هزارنفر ذی نفع 
مشارکت داشته اند. تازه ما می گفتیم بعد از تصویب و ابلاغ سند، اگر ذی نفعان 
نقد و نظری داشـــتند، بیاورند. ما همه را در جایی جمع آوری می کنیم، پس از 
یخ تصویب، ســـند قابل اصلاح اســـت. یعنی می توان آن را مجدد  6 ماه از تار
به شـــورا برد. این نظرات را مجدداً می بینیم، با حضور خودشـــان ســـند تکمیل 
می شـــود و دوباره می رویم برای ابلاغ نهایی اقدام می کنیم. به جرئت می توانم 
بگویم شاید هیچ دوره ای وزارتخانه ها تا این حد مشارکت در شورا نداشتند. 

مثلا وزارت آموزش وپرورش در ســـتاد تعلیم و تربیت. ما کار عظیمی در حوزه 
دانشـــگاه فرهنگیان کردیم؛ دانشـــگاه فرهنگیان متحول شد. دانشگاه شهید 
رجایی که از ماموریت خودش خارج شده بود به ماموریت اصلی خود که تربیت 
معلم بود بازگشت. درواقع با تعاملی که دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه شهید 
رجایی و وزیر آموزش وپرورش با ســـتاد تعلیم و تربیت داشـــت، هر یک از این 
دانشگاه ها جایگاه خود را پیدا کردند. یعنی کار قرارگاهی ما و کار راهبری که 
یکی از ضعف های شورا در ساحت های غیر از علم و فناوری بود، رفع شد. چون 
خود آن ها آمدند مشارکت کردند. اعضا هم مشارکت جدی تر داشتند. موضوع 
یادی  مشارکت تشکل ها و دستگاه ها با این مدل ما عملاً پیاده شد. بخش ز
از فعالان فرهنگی استان ها با شورا ارتباط پیدا کردند. من هم مرتب سفرهای 
استانی  می رفتم و با تشکل های مردمی و فعالان تعلیم و تربیت دیدار می کردم. 

آماری دارید که چند تشکل با مجموعه شورا ارتباط برقرار کرده اند؟ 
یاد است. آمارشان در هر موضوعی متفاوت است. برای مثال در  تعدادشان ز
حوزه علم و فناوری ما 31 هیئت اندیشه ورز استانی در دانشگاه ها توسط خود 
دانشگاه ها تشکیل دادیم. این ها هیئت های اندیشه ورزی علم و فناوری شورای 
انقلاب فرهنگی اند. همه آن ها در مسائل علم و فناوری شورا مشارکت دارند. 

خروجی فعالیت این هیئت اندیشه ورز را چگونه می توان دید؟ 
فرض کنید ما الان می خواهیم روی  نقشـــه جامع علمی کشـــور کار کنیم. هم 
فرهنگستان علوم، هم فرهنگستان علوم پزشکی، هم وزارت علوم، هم وزارت 
بهداشت و هم برخی دانشگاه های خاص مانند دانشگاه علامه طباطبایی را 
کم بر بازنگری نقشـــه جامع علمی کشـــور  درگیر کردیم. از طرف دیگر اصول حا
را بـــه هیئت هـــای اندیشـــه  ورز دادیم و گفتیم نظرتان را بگویید. نقشـــه قبلی را 
ید، بگویید چه تغییر و تحولاتـــی باید صورت بگیرد؟ اولویت های  هـــم کـــه دار
علم و فناوری ما در 10سال آینده باید چه باشد؟ باید ها و نباید ها، راهبرد ها و 
سیاست ها چه باشد؟ چه کارهایی زمین مانده ای هست که با اولویت باید به 
آن ها پرداخته شـــود؟ به جز این، در بنیاد نخبگان نیز یک هیئت اندیشـــه ورز 
تشکیل دادیم تا آن ها هم جداگانه نظرات خود را در حوزه علم و فناوری بدهند. 

در حوزه تعلیم و تربیت، ما در هر استانی یک مجموعه کاملا مردمی تشکیل 
دادیم. هیئت  های اندیشه ورز کاملا دانشگاهی بودند، این ها مردمی اند. البته 
مردمی که می گویم بســـیاری از آن ها تحصیلات دانشـــگاهی و حوزوی دارند و 
افراد فرهیخته ای هســـتند از تشـــکل های مردمی فعال حوزه علم و تربیت در 
کنون در 22 استان این حرکت را راه  هر استان. البته در حوزه تعلیم و تربیت تا
انداختیم که مشـــارکت در مباحث حوزه تعلیم و تربیت داشـــته باشند. فرض 
کنید می خواهیم در مصوبه کنکور بازنگری داشته باشیم. تمام این مجموعه های 
مردمی فعال در حوزه تعلیم و تربیت را درگیر می کنیم و نظراتشان را می خواهیم. 
میز مربوط به کنکور هم حتما آن نظرات را مورد توجه قرار می دهد. یعنی درواقع 

یک مشارکت در حکمرانی است. 
کید کردند یعنی هویت جمعی اعضای حقیقی  نکته ای که رهبر انقلاب بر آن تأ
یم. قبلاً  شورا با این مدل هم بیشتر شده است. ما هر هفته شورای معین را دار
شـــورای معین یک جلســـه قبل از شـــورای عالی بود. اگر شـــورای عالی تعطیل 
می شـــد، شـــورای معین هم تعطیل بود. در حال حاضر قبل از شـــورای عالی، 
یم و هفته بعد آنکه شورای عالی برگزار نمی شود، دو جلسه  شورای معین را دار
گر در هفته برگزاری جلسه شورا، شورای عالی  شورای معین را خواهیم داشت. ا

تشکیل نشود هم دو جلسه شورای معین برگزار خواهیم کرد. 

در ایامی که دولت درگیر تغییر و تحول بود هم جلسات برگزار شد؟ 
حتـــی در ســـه مـــاه تغییـــر دولـــت، 3 جلســـه شـــورای عالـــی و فکـــر می کنم 14 
جلســـه شـــورای معین داشـــتیم. شـــورا به هیچ عنوان تعطیل نبود. البته زمانی 
کـــه رئیس جمهـــور جدیـــد آمد به ایشـــان توضیـــح دادیم که در ایـــن دوران، چه 
مصوباتی داشتیم. یک دوره مصوبات این مقطع را برای رئیس جمهور فرستادیم، 
نگاه کردند. جالب است بدانید کار پختگی بعضی مصوبات در دوره شهید 
رئیســـی یا همین دوران تغییر دولت بود. برای آقای پزشـــکیان که بردیم کامل 

تأیید، امضا و ابلاغ کردند. 

مصوبه ای هست که از دوران رئیس جمهور شهید باقی مانده باشد؟ 
. شهید رئیسی صبح همان روزی که برای سفر به تبریز رفت، تمام مصوبات  خیر
شورا را امضا کرد. هیچ مصوبه ای باقی نمانده بود. مصوبات جلساتی که بعد 
از آن با حضور دکتر مخبر داشتیم هم ایشان امضا و ابلاغ کردند. البته دو مورد 
مانده که یکی مربوط به حوزه سینماست. شهید رئیسی نظرش بر این بود کار 
بیشـــتری روی آن صورت گیرد، گرچه در شـــورای معین نهایی شـــده بود. یک 
آیین نامه ضوابط نشـــر کتاب بود و یکی هم آیین نامه انضباطی دانشـــجویان. 
گر نظراتی باشـــد مطرح می شـــود که پس از  این هم مانده اســـت که در این دوره ا

بازنگری ابلاغ شود. تحقیقاً غیر از این موارد چیزی نمانده بود. 

اوضاع جلسات با رئیس جمهور جدید چگونه است؟ 
تاکنون 2 جلسه با دکتر پزشکیان داشتیم. جلسه اول که بیشتر گفت وگو و گزارش 
عملکرد شورا بود. جلسه دوم هم با پنج مصوبه اداره شد. انصافاً اینکه در یک 
جلسه، 5 مصوبه مهم داشته باشیم، جلسه موفقی در شورا تلقی می شود. همه 4 
ستاد مطرح شده، شورا دارند و در این شوراها اعضای حقیقی به تناسب علاقه 
و تخصصشان عضوند و شرکت می کنند. یعنی می توان این را گفت که بخش 
قابل توجهی از اعضای شورا هرهفته  سه شنبه ازصبح تا شب در شورا حضور 
دارند. درطول هفته هم برای جلسات شوراهای ستادها -متوسط در هر شورایی 
گر دنبال یک  ، سه گاهی تا 6 نفر   از اعضای حقیقی شورا شرکت می کنند. ا دو
شورای عالی انقلاب فرهنگی مطلوب باشیم که روزآمد کار قرارگاهی کند، اعضا 
خیلی بیش از این باید وقت بگذارند. البته بعضی از اعضای حقیقی اصلاً در 
شورای معین شرکت نمی کنند و فقط در جلسات شورای عالی حضور دارند، 

گرچه در بعضی از جلسات شورای عالی هم شرکت نمی کنند. 

به نسبت گذشته وضعیت تغییری کرده است؟ 
خیلی بهتر شده. 

تعداد غایبان جلسات کمتر شده است؟ 
بله کمتر شده. وضعیت بهتر شده و مشارکتشان در دبیرخانه و فرایند مصوبات 
یم، می توانم  گر ما 20 نفر عضو حقیقی در شـــورا دار بیشـــتر شـــده اســـت. مثلا ا
بـــه جرئـــت بگویم که 10 نفر از آنها مشـــارکت جدی دارند. چهار نفر مشـــارکت 
نیمه جدی و برخی هم اصلاً مشـــارکتی در شـــورای معین ندارند. مشـــارکت در 
شـــورای عالی دارند اما در شـــورای معین و شـــوراهای ســـتادها و یا اقماری ها 

مشارکتشان کمتر است. 

از میزان تحقق بندهای مختلف ســـند تحول شـــورا ارزیابی دارید؟ چند درصد 
سند تحول محقق شده است؟ 

از دوره قبلی آماری ندارم اما در دوره ما تمام حرکتمان براســـاس ســـند تحول 
بوده است. 

سنجه ای برای اندازه گیری میزان حرکت دارید؟ 
یم.   بله، سنجه دار

اندازه گیری می کنید؟ 
بله، مرتب اندازه گیری می کنیم. من فکر می کنم 91 درصد از سند تحول شورا 
اکنون اجرایی شده است. ببینید برخی از موارد اجرایی استمراری است یعنی 

ما آن را شروع کردیم ولی باید استمرار داشته باشد. 

10  درصدی که هنوز حرکتی در آن اتفاق نیفتاده بیشتر مربوط به چه حوزه ای است؟ 
. کار هایی را شروع کردیم اما باید بگویم آن  مثلاً بازنگری نقشه جامع علمی کشور
را انجام دادیم. یا مثلا فرض کنید بحث هایی در حکمرانی آموزش عالی هست 
مثل بحث آمایش که میزهایش را تشکیل دادیم اما به خروجی مورد نظر نرسیدیم. 

به نظر بنده نقشه های جامع علمی کشور تا سه ماه آینده نهایی می شود. 

بند دوم پیوست احکام اعضای شورا به بحث بازسازی ساختاری و نرم افزاری 
دبیرخانه اشـــاره و بر موضوع رصد تأکید دارد. گویا مرکز رصدی در شـــورا ایجاد 
شده است. برخلاف گذشته که شورا سالنامه آماری داشت و تا اواسط دهه 90 
هم منتشـــر می شـــد و به نوعی مرجع محســـوب می شد، در حال حاضر حتی آمار 
 قدیمی است. مثلا هنوز جایگاه ایران در حوزه نانو به روز 

ً
سایت شورا هم بعضا

نشده است. می خواهم اطلاعات بیشتری از مرکز رصد شورا به ما بدهید. فعالیت 
این مرکز به چه صورت اســـت؟ تأثیر این مرکز و عملکرد آن درتصمیم گیری ها و 

مصوبات شورا به چه نحوی بوده است؟ 
یکی از نقص هایی که باید تلاش می شد با کمک اعضای شورا رفع بشود، تعامل 
خود ستادها با یکدیگر بود و اینکه هرستادی یک جزیره جداگانه نباشد. مثلا 

ستاد خانواده و زنان با ستاد تعلیم و تربیت مرتبط است. این مشکل الحمدلله 
یم که دبیران ستادها هرهفته با  رفع شـــد. اکنون ما جلســـات شورای دبیران دار
بنده جلسه دارند و کل مباحث مربوط به اولویت های ستادها و میزها در این 

جلسه به جمع بندی و تصمیم می رسد. 
نکته دیگر اینکه قبلا هر ستادی کار رصدی انجام می داد. ظاهراً در دوره های 
قبلی مجموعه های رصدی هم کارهایی را انجام می دادند. ولی این باور که ما 
یم در دبیرخانه نبود. خب  یک مرکز واحد رصدی و یک اتاق وضعیت نیاز دار
یابی را با مشورت شهید رئیسی راه اندازی کردیم؛  ما مرکز رصد، برنامه ریزی و ارز
یابی. هر ســـه را در  یعنی هم رصد کند و هم برنامه ریزی داشـــته باشـــد و هم ارز
یک مرکز قرار دادیم. من به شـــدت معتقد بودم که مجموعه شـــورا و دبیرخانه 
چابک باشد. می دانید یک زمان بیشتر از 600 نفر در دبیرخانه فعالیت داشتند، 
در دوره مـــا 250 نفرنـــد و از ایـــن چابک تـــر هم امکان پذیر اســـت. قرارگاه هرچه 
کوچک تر و چابک تر باشـــد اما دســـتگاه ها و تشکل های مردمی را درگیر کند، 
کارآمدی و اثرگذاری بیشتری دارد؛ با آن مدلی که در بحث الگوی حکمرانی 

و قرارگاهی بیان کردم. 

 سرعت واکنش  آن هم بیشتر است. 
یادی  یم چالش های ز  بله. بیشتر است. وقتی می خواستیم این مرکز را راه بینداز
داشتیم حتی با نیروهای خود دبیرخانه! بعضی از دبیران ستادها اصلاً معتقد 

نبودند و کنار نمی آمدند. 

چرا؟ 
می گفتند ما ســـتاد فرهنگی اجتماعی هستیم. خودمان کار رصدی خودمان 
را انجام می دهیم. من وقتی پرســـیدم شـــما که کار رصدی انجام نمی دهید، 
پس حتما با رصدخانه های فرهنگی در ارتباطید، گفتند بله. گفتم چند مرکز 
رصدی در کشـــور شناســـایی کردید؟ گفتند 20 مرکز را شناســـایی کردیم. من با 
، سه ساعت. 6 - 7  هرکدام از این 20 رصدخانه، جلسه برگزار کردم؛ هرکدام دو
ماه بعد از آغاز دوران مدیریتم دیدم در حال حاضر کشور از تعداد قابل توجهی 
مراکز رصدی برخوردار است. شورای عالی انقلاب فرهنگی تلاش می کند تا با 
، به یک دید جامع و یکپارچه  کز و هماهنگی بیشتر تجمیع داده ها از این مرا
دســـت یابد و از این اطلاعات در جهت سیاســـت گذاری های مؤثر بهره ببرد. 
مثلا دانشگاه آزاد یک کار رصدی در حوزه فرهنگی دانشجوها انجام داده است. 
وزارت علوم هم انجام داده. ما همه این ها را تجمیع می کنیم برای تصمیم گیری 
در شـــورای اســـلامی شـــدن دانشـــگاه یا ســـتاد علم و فناوری از همین داده ها 
استفاده می کنیم. ده ها مرکز رصدی دیگر مانند جهاد دانشگاهی، صداوسیما، 
معاونت اجتماعی فراجا و یا موارد دیگر که اکنون در حال کارند، تقریباً با همه 
یم اما با نیمی از آن ها ارتباط سیســـتمی برقرار کردیم و  از  کز ارتباط دار این مرا
کز اســـتفاده می کنیم. همه داده هایشـــان را به ما می دهند اما  داده های این مرا

ارتباط سیستمی کار عمیق تری است. 

تکثر مراکز اختلالی در جمع بندی ایجاد نمی کند؟ 
 نه، از قضا کمک هم می کند. مثلا بعضی از آن ها در حوزه حجاب کار کردند 
که رویکردهایشان مختلف بوده است. پرسش ها متفاوت و متنوع بوده است 
لذا نگاه ما را دقیق تر می کند. ما اکنون ســـامانه رصد را راه اندازی کردیم البته 
برای هرموضوعی گزارش گیری می کنیم و در اختیار اعضا قرار می دهیم. فعلا 
تصمیـــم نگرفتیـــم که گزارش های رصدیمان را در ســـایت قـــرار بدهیم اما همه 
اعضا اطلاع دارند. ماهیانه یک گزارش رصدی آماده می کنیم و در اختیار اعضا 
قـــرار می دهیـــم. گاهی اوقات در شـــورای معین و عالی هـــم پیرامون آن موضوع 
گفت وگو شـــده یا گزارشـــی ارائه می شـــود. براســـاس همین رصد و اولویت ها ما 
میزها را تشکیل دادیم. ستادها براساس این اولویت ها و تشکیل میزها برنامه 
ارائه دادند و برنامه ها در این مرکز تجمیع می شوند. گام بعدی ما این است که 

ینگ راه اندازی کنیم.  یک اتاق وضعیت مانیتور

 به صورت ملموس می توانید نمونه ای بگویید که مثلا تغییر یا دستور کاری منبعث 
از گزارش های رصدی در ستادها یا شورای عالی طرح شده باشد؟ 

 فرض کنید وقتی ما وارد بحث دانشگاه فرهنگیان شدیم و 6 نظامنامه تعریف 
کردیم، این حاصل تحقیقات رصدی ما بود. یعنی مرکز رصد و البته خود ستاد 
کـــه قبـــلا کار میدانـــی انجام داده بـــود و وزارت آموزش وپـــرورش. وقتی می گویم 
مرکز رصد درواقع مرکز را از ســـتاد، دســـتگاه و تشـــکل مردمی جدا نبینید. در 
حوزه تربیت معلم به هر تصمیمی رســـیدیم حاصل همین رصد بوده اســـت. 
مثال دیگری بزنم. مثلاً در بحث صنایع دســـتی ســـند آن را کار کردیم. ما برای 
هرموضوعی ابتدا به منظومه فکری رهبری توجه می کنیم، مثلاً اینکه فرمایشات 
رهبری درباره صنایع دستی چیست؟ البته وضعیت صنایع دستی در کشور را 
نیز رصد می کنیم؛ مرکز رصد با کمک وزارت میراث و دیگر نهادهای ذی ربط 
تشکیل شد. بعد معلوم می شود که مسئله های ما کجاست. مثال دیگری بزنم. 
یم و حدوداً چهار جلسه در ستاد علم  در حال حاضر سند مواد پیشرفته را دار

درباره آن بحث کردیم. 

مواد پیشرفته یعنی چه حوزه ای؟ 
منظور بحث هایی است که کشور خیلی به آن ها نیاز دارد. دوستان ابتدا باید 
و نباید و اهدافی را تعریف کردند. اعضا اعتراض کردند که اول کار رصدی تان 
ید؛ مسئله  هایتان چیست؟ با کمک مرکز رصد، ستاد علم و پژوهشگاه  را بیاور
مواد و انرژی یک کار رصدی را روی مســـئله ها انجام دادند و ســـند را براســـاس 
مســـئله ها اولویت بندی کردند. اکنون ما به هیچ ســـندی ورود نمی کنیم مگر 
یم. اگر هم کسی کاری  اینکه اولویت ها را براساس کار رصدی به دست بیاور
انجام داده، می گوییم بروید دوباره از نو شـــروع کنید. مثلا در بحث سیاســـت 
و ضوابط VOD ها کار میدانی انجام شـــده و براســـاس آن، سیاســـت و ضوابط 

نگاشته شده است. 

 از 
ً
آنگونه که من متوجه شـــدم، مرکز رصد متولی انجام پروژه رصد نیســـت و صرفا

داده های مراکز پژوهشی استفاده می کند؟ 
ما ستاد و قرارگاهیم. گاهی اوقات ما به دستگاه ها می گوییم مثلا اگر بخواهیم 
در مصوبه کنکور بازنگری انجام دهیم، اولویت این است که یک نظرخواهی از 
خانواده ها و دانش آموزان انجام شود. وزارت آموزش و پرورش برو و این کار را ولو با 
کمک جهاد دانشگاهی انجام بده. حتی کارفرما هم نمی شویم. آموزش وپرورش 

باید کارفرمای این پروژه باشد. 

فکـــر می کنـــم حداقل 6 یا 7 ســـند در حوزه هـــای مختلف در دوره اخیر مصوب و  
ابلاغ شـــده اســـت. آخرین سند درباره هوش مصنوعی بوده که بازخورد مختلفی 
هم نسبت به آن وجود دارد. ضمن اینکه نوشتن این سند اتفاق مهمی است اما 
درخصوص کیفیت نگارش اســـناد نقدهای جدی به شـــورا وارد می شود. مثلا به 

نظر می رســـد برخی اســـناد ما چیزی میان سیاســـت گذاری کلان، سیاســـت های 
اجرایی و برنامه ریزی عملیاتی اســـت. در ســـند همه  موارد را می آوریم اما برخی 
از مواردی را که باید به شکل ملموس تری تشریح شود، برعهده دستگاه اجرایی 
می گذاریم که خودش آیین نامه و شـــیوه نامه بنویســـد و کار کند. یا در مورد ســـند 
هوش مصنوعی درخصوص نحوه شروع یا ادبیات نگارش یا حتی هدف گذاری ها 
نقدهای مختلفی مطرح شده است. من در این حوزه تسلط علمی ندارم که بخواهم 
آنها را تایید و یا رد کنم. وقتی مرکز پژوهش ها متوســـط اجرای برنامه های 5 ســـاله 
را حدود 30 درصد اعلام می کند، بعضی از کارشناسان سیاست گذاری نقد را به 
فضای نگارش اسناد و برنامه های بالادستی وارد می دانند. من با توجه به تازگی 
ســـند هوش مصنوعی آن را مطرح کردم، چندی قبل معاون علمی رئیس جمهور 
هم گفته بود به نقشه راهی برای حوزه هوش مصنوعی نیاز داریم. به نظر می رسد 

که ایشان هم سند را کافی نمی دانند.
، نقدی نداشت. به طور کلی هرکسی نقد سازنده ای برای اسناد ما داشته  خیر
باشـــد، می پذیریم و از آن هم اســـتقبال می کنیم. ما جلســـه کرســـی نقد برگزار 
می کنیم تا بیایند نقد کنند و متولیان هم گوش دهند و استفاده کنند. به عقیده 
من نقدها دو دســـته اند؛ یک ســـری نقدها سیاســـی اند و بدون توجه به مسائل 
تخصصی مطرح می شوند. فرض کنید کسی که سال ها خودش متولی فضای 
مجازی بوده و یک قدم در این زمینه برنداشـــته اما اکنون که شـــورا ورود کرده 
می آید و خیلی کلی نقد می کند. خب شما که 10 سال مسئولیت آن مجموعه 
را برعهـــده داشـــتید یک قدمـــی برمی داشـــتید! بعضی از نقدها کارشناســـی، 
گر روی سند دقت شود، قابل رفع است. مثلا سند  دلسوزانه و قابل تأمل اند اما ا
هوش مصنوعی ســـازمان تشـــکیل داده و گفته که این سازمان مستقیم زیرنظر 
رئیس جمهور اســـت. البته معاونت علمی شـــاید موافق نباشـــد و دوست دارد 
این مجموعه زیرنظر معاونت علمی باشد؛ تشخیص اعضای شورا این بود که 
سازمان هوش مصنوعی مانند سازمان انرژی اتمی به قدری مهم است که باید 
به صورت مستقل زیرنظر رئیس جمهور باشد. هیئت امنا، آیین نامه اجرایی و 

اساسنامه آن هنوز کامل نشده است.

تشکیل سازمانی بدون داشتن این موارد بد نیست؟ 
نه، قرار بر این بود که ســـازمان تشـــکیل شـــود و رئیس ســـازمان، اساســـنامه را با 
کمـــک مجموعـــه دیگر یعنی معاونـــت علمی پیگیری و تدویـــن کند. بعد در 
شورای عالی اساسنامه را مصوب کنند. به هرحال تا کسی بالای سر کار نباشد 
کار به نتیجه نمی رسد؛ به نظرم فرایند درست بوده است. به عقیده من نقشه 
راه و برنامه اجرایی که معاون علمی در دیدار با نخبگان نزد مقام معظم رهبری 

مطرح کرد باید توسط سازمان هوش مصنوعی ارائه شود.

نقش سند در این بین چگونه تعریف می شود؟ انتظار این است که سند چهارچوب 
کلی برنامه و نقشه را تعیین کرده باشد.

یـــف شـــده و براســـاس ســـند برنامـــه باید تدوین شـــود. ســـند   ابعـــاد کامـــلاً تعر
 شـــامل سیاست هاست. سیاســـت جهت دهنده است. به قول شما جوان ها
 policy making public اســـت. بنابرایـــن ســـند نباید برنامـــه ارائه دهد. ممکن 
است یک سری قوانین و تنظیم گری هایی نیاز باشد که باید بعد از سند نوشته 
شود. به نظر من دوستان بین سند سیاست گذاری با حکمرانی خلط می کنند. 
سند بخشی از حکمرانی هوش مصنوعی است. کل حکمرانی هوش مصنوعی 
نیست. مانند این است که بگویید نظریه شما در حوزه هوش مصنوعی چیست؟ 
خـــب اینکه نباید در ســـند بیان شـــود. بله ما باید یـــک نظریه هوش مصنوعی 
داشـــته باشـــیم -من تعبیر هوش مصنوعی حکمی را در برخی جلســـاتم به کار 
بردم- اما ســـند، سیاســـت ها را در ابعاد مختلف بیان می کند. یک سیاســـتی 
، یک سیاستی است ناظر به قوانین و تنظیم گری یا یک  است ناظر به ساختار
سیاستی ناظر به ابعاد دیگر مثلا ساحت های مختلف هوش مصنوعی که در 
این سند انجام شده است. البته نمی گویم که نقص ندارد قطعاً قابل تکمیل 
اســـت ولی ادامه این سیاســـتگذاری، ادامه حکمرانی اســـت که حتماً باید به 
آن پرداخته شـــود. کل قصه در ســـند نهفته نیست. گاهی اوقات دوستان یک 
انتظاری از مجلس دارند که  شـــأن مجلس نیســـت. یا از شـــورای عالی، شورای 
نگهبان و مجمع تشـــخیص انتظاری دارند که در  شـــأن آن ها نیســـت. مجمع 
تشخیص سیاست کلان را خدمت رهبر انقلاب تقدیم می کند تا ابلاغ کنند. 
بعد می بینیم سیاست های کلان 6 بند شد. بله، آن 6 بند سیاست های کلی 
علم و فناوری به نقشه جامع علمی کشور تبدیل می شود. نقشه جامع علمی 
کشـــور هم برنامه نیســـت. باید براساس آن دســـتگاه ها برنامه ارائه دهند. ما که 
نبایـــد بـــه جای وزارت علوم تصمیم بگیریم. 30 دســـتگاه بایـــد در حوزه هوش 
مصنوعی دخیل باشند. هوش مصنوعی یک پارادایم است یعنی باید راه آهن، 
حمل و نقل، حوزه سلامت، فرهنگ، آموزش و پرورش، دانشگاه و وزارت علوم 
و بهداشت هر کدام باید به آن بپردازند و برنامه خودشان را هم می خواهند اما 
در یک ســـازمان مســـتقلی باید این برنامه ها نهایی شود. ما باید نظارتی داشته 

باشیم تا برنامه ها از سند تخطی نکنند.

تعـــدادی پرونده بســـته نشـــده در حوزه آمـــوزش عالی داریم، از شـــما می خواهم 
درخصوص آخرین وضعیت آن توضیح دهید. یکی از آن ها درخصوص آمایش 
آموزش عالی است. تنها نهادی که به طورجدی پیگیر آمایش بوده شورا است اما 
به نظر می رسد در رفت وآمد دولت ها کماکان به نقطه مطلوبی که موردنظر بوده، 
نرسیده است. از وضعیت اجرای آمایش گزارشی دارید و اینکه در دولت جدید 

قرار است این موضوع چگونه پیش برود؟ 
این پرســـش ها را که کمی تخصصی تر اســـت، پیشنهاد می دهم که می توانید 
با برخی افراد ستادها نیز مصاحبه کنید. آنچه من اطلاع دارم در وزارت علوم 
یـــک کار خوب آمایشـــی انجام شـــد. البته این حرکت از دولـــت آقای روحانی 
شروع شده بود و دولت شهید رئیسی ادامه داد. به یک طرح آمایشی رسیدند 
کز آموزش عالی داشته ایم که در  و بخشی از این طرح را هم اجرا کردند. حتی مرا
شرف دانشگاه شدن بودند؛ مثلاً در خوزستان به خاطر طرح آمایش پذیرفتند 
که زیرمجموعه دانشگاه شهید چمران شوند یا بعضاً دانشگاه های غیرانتفاعی 

خیلی جمع وجور شد. درگذشته بسیار موسع بود.
اینکـــه وزارت علـــوم برخی رشـــته ها را به دانشـــگاه  آزاد یا دانشـــگاه های دولتی 
نمی داد، به این جهت بود که طرح آمایشـــی که نوشـــته بودند اجرایی شده بود؛ 
اما زمانی که من به میدان می روم و به استان ها سفر می کنم، می بینم آنچه روی 
کاغذ است با آنچه که در عمل باید اجرا شود فاصله دارد. من اخیراً سفری به 
نیشابور داشتم. جالب است بدانید نیشابور و شهرهای خراسان که از معادن 

فراوانی برخوردارند رشته مهندسی معدن نداشتند؟ 
من نمی دانم واقعا این آمایش با چه منطقی طراحی شـــده اســـت. قرار اســـت 
در جلســـه شـــورا این مورد را مطرح کنم. بعضاً رشـــته مهندسی معدن در برخی 
اســـتان ها هســـت که به مهندس معدن نیازی وجود ندارد. این منطقه و آنچه 
در مقام اجراســـت به نظر نیاز به بازنگری دارد. اطلاعات جزئی تر را می توانید 

از ستاد علم و فناوری بپرسید.

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در گفت وگو با »فرهیختگان« به تفصیل از آموزش، فرهنگ و... گفت

 بعید است پویایی شورا  در  دولت جدید کم شود
 زیرساخت ها برای افزایش ظرفیت پزشکی باید ارتقا پیدا کند

ادامه در صفحه5 
ادامه از صفحه3 

ادامه از صفحه4 

کـــم بـــر آیین نامه ارتقا در بهمن ماه ســـال گذشـــته مصوب شـــد و اول  اصـــول حا
اســـفندماه مصوبه شـــورا ابلاغ شد. وزارت علوم نیز فرصت دوماهه ای را داشت 
کـــه پیش نویســـی براســـاس آن آمـــاده کـــرده و به شـــورا ارائه دهد. هنـــوز به نتیجه 

نرسیده است؟ 
بازنگری آیین نامه ارتقا در اواخر دولت آقای روحانی به شـــورای اسلامی شـــدن 
رســـید. شـــورای اسلامی شـــدن نپذیرفت و تا روی کار آمدن دولت جدید صبر 
کـــرد. دولت شـــهید رئیســـی که آمـــد، بازنگری آیین نامه ارتقا تـــا مدتی پیگیری 
نشـــد. زمانی که با پیگیری هایی که دبیرخانه شـــورای عالی داشـــتیم در دستور 

قرار گرفت، گفتیم منطق این اصلاح چیست؟ 
مجموعه فرمایشـــات مقام معظم رهبری و نظرات استادان دانشگاه ها را گرفته 
کم بر بازنگری آیین نامه ارتقا. این 10 اصل را  و به 10 اصل رسیدیم. 10 اصل حا
به وزارت علوم، وزارت بهداشـــت، و بخش علوم انســـانی - اجتماعی را نیز به 
شورای تحول علوم انسانی دادیم که بر اساس آن بازنگری را انجام دهند. وزارت 
علوم این بازنگری را انجام داد و برای دبیرخانه فرستاد. شاید یک ماه و نیم یا 

دو ماه قبل یا بعد از پایان دولت شهید رئیسی به ما دادند. بعد از شهادت.

اوایـــل خردادمـــاه بـــود که قائم مقام وزیر علوم در یک نشســـت خبری از تکمیل و 
ارسال آن به شورا خبر داد.

بله. بعد از شهادت رئیس جمهور به ما دادند؛ اما زمانی که بررسی کردیم، دیدیم 
که این اصول ده گانه جریان ندارد. بخشـــی توجه شـــده و بخشـــی توجه نشده. 

اشکالاتی گرفته و به وزارت برگرداندیم.

دوباره به وزارت علوم برگشت؟ 
بله. چون این اصول ده گانه اعمال نشـــد و در حال حاضر وزارت علوم باید بر 

اساس این اصول 10  گانه بازنگری کند و به ما بازگرداند.

 و در آغاز سال تحصیلی 
ً
موضوع ظرفیت پزشکی زمستان گذشته پررنگ شد. اخیرا

اخبار مختلفی نسبت به کمبود امکانات در برخی از دانشگاه های علوم پزشکی 
مطرح شده است. افزایش ظرفیت امسال نیز ادامه پیدا کرد اما از نتایج جلساتی 
که شما در بهمن ماه سال گذشته برگزار کردید و درخصوص ملزومات این افزایش 
 
ً
ظرفیت صحبت شده بود در رسانه ها مورد خاصی ندیدیم. تصمیم گیری صرفا

در حد ادامه اجرای مصوبه بود یا قرارهای دیگری وجود داشته که از قرار معلوم 
عملیاتی نشده است؟ 

وزارت بهداشـــت و فرهنگســـتان علـــوم پزشـــکی گلایه ای داشـــتند کـــه چرا در 
مصوبات مربوط به حوزه سلامت و علوم پزشکی، ستاد مستقلی برای سلامت 
ید؟ بحث های علوم پزشـــکی در ســـتاد علم و فناوری دنبال می شـــد و در  ندار
این ســـتاد که بیشـــتر مهندســـان و علوم پایه اند، پزشـــکان در تصمیم سازی و 

سیاست گذاری سلامت نقشی ندارند.
مـــا آمدیـــم برای اینکه این خلأ رفع شـــود، چون مجوز راه اندازی ســـتاد پنجم را 
نداشتیم و اعضای شورا نیز موافق نبودند، کمیسیون سلامتی در فرهنگستان 
علوم پزشکی راه انداختیم که با حضور شخصیت های حقیقی و حقوقی و برخی 
از مسئولان وزارت بهداشت تشکیل می شود. بحث افزایش ظرفیت ها را نیز به 
آن ها واگذار کردیم که بررسی کنند و تحقیق میدانی دقیقی انجام شود. من نیز 
گر کامل اجرا شود، مصوبه  خودم چون به استان ها می رفتم، می دیدم. مصوبه ا
خوبی است؛ چون قرار شد سازمان برنامه وبودجه امکانات و زیرساخت ها را 
تأمین کند و 20 درصد افزایش ظرفیت اتفاق بیفتد. ما یک بخشی از مصوبه را 

اجرا کردیم و بخشی نیز اجرا نشده است.

کدام بخش؟ 
افزایش ظرفیت پذیرش به خوبی توسط سازمان سنجش اجرایی شده است.

پس اینکه وزارت بهداشت می گوید مطالبات مالی محقق نشده، درست می گوید؟ 
بله. یعنی بودجه لازم برای زیرساخت این کار تأمین نشد. بودجه وزارت بهداشت 
افزایش پیدا کرد؛ اما اینکه در خصوص افزایش ظرفیت بودجه زیرســـاختی را 
تأمین کنند، این تأمین نشد و ازاین جهت من به وزارت بهداشت حق می دهم. 
به صـــورت میدانـــی هم که می رفتم، دیدیم برخی از کلاس ها مملو از دانشـــجو 
است، فردا این دانشجویان می خواهند به بیمارستان و بالای سر مریض و اتاق 
عمل بروند، با این امکاناتی که جوابگو نیست، قطعاً ما پزشک باسواد تربیت 

نخواهیم کرد؛ پس این نقد، نقد واردی است.

 کمیسیون آموزش مجلس به ویژه سخنگوی 
ً
به بحث کنکور هم اشاره کردید. اخیرا

کمیسیون به شدت پیگیر تغییر مصوبه اند. از طرفی هم امسال اتفاقی که در بحث 
نمرات و موردی که شـــما هم به آن اشـــاره کردید تبدیل به مســـئله بزرگی شـــد که 
نشان می دهد ایراداتی به مصوبه وارد است که به برخی جوانب آن توجه نشده 
است. برای حل این مشکلات و پیشگیری برای سال آینده فکری شده است؟ 
نکتـــه اول ایـــن اســـت کـــه شـــورای عالـــی انقلاب فرهنگی شـــورایی اســـت که 
تصمیمـــات بـــا عقل جمعی گرفته می شـــود. یعنی تعصـــب کورکورانه ای روی 
مصوبـــات خـــود ندارند. از هر مصوبه 6 ماه که بگذرد، امکان تغییر وجود دارد. 
گـــر اصـــراری بـــر مصوبه وجـــود دارد، بر اســـاس اســـتدلال و منطق و حکمت  ا
یم و تمام نظرات را از  اســـت. نکته دوم ما برای مصوبه کنکور میز مســـتقلی دار
دستگاه های مختلف می گیریم. مثلاً مرکز پژوهش های مجلس کار تحقیقی 
و میدانی انجام داده اســـت که جمع بندی آن را در اختیار ما قرار می دهد. یا 
وزارت آموزش وپرورش و شورای عالی آموزش وپرورش، کارهای کارشناسی انجام 
داده اند. مجموع این نظرات را گرفته و در صحن شورا مجدد این موارد را محل 
بحث قرار می دهیم. اما در مورد کمیسیون آموزش که ما جلسه مفصلی نیز با 
رئیس کمیسیون و برخی از اعضا داشتیم، تقریباً به تعداد اعضای کمیسیون 
آمـــوزش نظـــر بـــود. اولین ملاحظه ای که به نســـبت کمیســـیون آموزش مجلس 
یـــم این اســـت که مجموع نظرات اعضای کمیســـیون آمـــوزش را به یک نظر  دار
واحد برساند؛ نظر کمیسیون آموزش مجلس را رئیس کمیسیون باید به ما ابلاغ 
کند و ما منتظریم. نامه هم نوشـــتیم. جلســـه مفصلی که داشـــتیم گفتیم شـــما 
ید  ید. برخی از شـــما صددرصد مصوبه شـــورا را قبول دار 20 نفرید و 20 نظر دار
ید. من نمی توانم نظر همه شـــما را در شـــورا ببرم.  و برخی صددرصد قبول ندار
باید نظر کمیسیون آموزش به ما ابلاغ شود که بگوییم نظر کارشناسی این جمع 
از متخصصان چنین است. حتی به کمیسیون آموزش پیشنهاد دادم الان که 
بحث سهمیه بندی ها مطرح است، بیایید خودتان حل و فصلش کنید. گفتند 

نه! ما ورود نمی کنیم، شورا ورود کند.

یعنی قبول نکردند؟ 
قبول نکردند که کمیسیون آموزش وارد بحث سهمیه ها شود و بر اساس عدالت 
آموزشی ساماندهی کند. گفتند نه، خودتان وارد شوید. گفتم خودمان وارد شویم 
بعداً نمی گویید چرا چنین وچنان شد؟ همه شما امضا کنید که شورا ورود کند. 
تکلیف را این عزیزان با مردم باید روشن کنند. اگر بگویند نظر کمیسیون در این 
بحث دقیقاً چه است من وظیفه دارم همان نظر را به عنوان دبیر شورا به صحن 
شـــورا ببرم و حتی رئیس کمیســـیون آموزش که عضو شـــورا هم نیســـت، دعوت 
یم. کنیم، نظر بدهد و حتی حق رأی هم به او بدهیم. در واقع این اختیار را دار

با توجه به اتفاقات کنکور امسال تغییری خواهیم داشت؟ 
نه. چون اصلاح حتماً باید شهریورماه ابلاغ شود، سال آینده نیز کنکور به 
همین شکل انجام می شود. نظرات مختلف آمده و هنوز در صحن شورا 
بحثی در این باب نداشـــته ایم. مصوبه شـــورا را باید شـــورا تغییر دهد. دبیر 

یـــا هیـــچ عضو دیگری حق تغییر در مصوبه شـــورا را ندارند.

در بحث سهمیه ها هم که اشاره کردید، شورا اخیرا مصوبه الزام بازنگری و اصلاح 
سهمیه های سنجش و پذیرش دانشجو به تفکیک استانی را داشته است. پیگیری 
ما از وزارت علوم و ستاد علم درخصوص جزئیات این مصوبه بی نتیجه ماند. شما 

درخصوص آن توضیح دهید. قرار است سهمیه ها استانی شود؟
نه، این یک پیشنهاد است. نظر کارشناسی بسیاری از متخصصان این است 
که ســـهمیه بندی های حاضر در مســـیر عدالت آموزشی نبوده است و هرکس 
در توانش بوده، یک سهمیه از مجلس یا از شورا گرفته است. بیشتر مصوبات 
سهمیه برای مجلس و بخشی از آن نیز برای شوراست، از طرفی شورا نمی تواند 
گر قرار باشد شورا بازنگری کل سهمیه بندی ها  مصوبه مجلس را رد کند، یعنی ا
را انجام دهد، اگر تصمیم بزرگان کشور بر این شد که این بازنگری توسط شورا 
انجام شود، در شورا بررسی می کنیم. اما در این مورد بحث شد که وزارت علوم 
کمیته تخصصی تشکیل دهد، بررسی کند و به طرح کارشناسی برسد. از سوی 
رئیس جمهور پیشنهادی داده شد که خوب است روی سهمیه بندی استانی 
نیز فکر شود. ما چیزی به نام سهمیه بندی استانی تصویب نکرده ایم، به عنوان 
پیشنهادی که در این بازنگری باید بررسی و موردتوجه قرار بگیرد، مطرح شد. 
زمانـــی کـــه طـــرح پیشـــنهادی را وزارت علوم به ما تحویل دهد در ســـتاد علم و 

فناوری موردبحث و بررسی قرار می گیرد. 

یعنی ممکن اســـت که ســـهمیه ها نســـبت به اســـتان ها و باتوجه به شرایط شـــان 
ارائه شوند؟

چیزی تصویب نکرده ایم و به عنوان یک پیشنهاد مطرح شده است. 

 
ً
به اصلاح آیین نامه انضباطی اشاره کردید که هنوز نهایی و ابلاغ نشده است. اخیرا

شیوه نامه انضباطی توسط وزرای علوم و بهداشت تغییر پیدا کرده و ابلاغ شده 
است. شبهه ای که در سه دوره و سه دولت اخیر مطرح بوده، این است که آیا وزرا 
بدون نظر شورا می توانند شیوه نامه را اصلاح کنند؟ شما در جریان تغییر آن بوده اید؟

. نه در قانون آمده  در جریان بودن به معنی اینکه از شورا نظر گرفته باشند، خیر
یم که بخواهیم جلوی آن را بگیریم. نکته اش این است که  و نه ما مصوبه ای دار
شیوه نامه و آیین نامه باید مطابق مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی باشد، 
یعنی آیین نامه ها و شـــیوه نامه ها نباید با مصوبات تعارض و تزاحمی داشـــته 
باشند. با توجه به اظهارات برخی مسئولان دانشگاهی، درخواست شد تا موارد 
مرتبط با شـــیوه نامه ها در چهارچوب مصوبات شـــورا بررســـی و درصورت لزوم، 
اصلاحات مورد نظر با همکاری وزرا به صورت دقیق اعمال شـــود. فرایندی را 
تعریف کرده و ماده واحده ای را نیز پیشنهاد دادیم که اگر تصویب شود اصلاح 

این شیوه نامه ها از طریق نظارت شورا دقیق تر خواهد شد. 

یعنی شیوه نامه ها به شورا بیایند؟
 نه لازم نیست. شورا خیلی گرفتاری دارد. نباید دست وپای وزارتخانه ها را ببندیم. 
نه من و نه اعضا موافق این امر نیستیم که کاری را که وزرا باید انجام دهند، ما 
انجام دهیم یا هر فعالیت وزرا متوقف بر تأیید ما باشـــد. ما باید نظارت کنیم 
گر تعارضی دیدیم و به دستگاه تذکر  شـــیوه نامه ها تعارضی نداشـــته باشـــند. ا

دادیم، دستگاه باید بپذیرد.

 
ً
، تعامل شورا با دیوان عدالت اداری است. سال گذشته نیز مجددا موضوع دیگر

مصوبه ای را گذراندید و جلسات مشترکی نیز داشتید که دیوان به حوزه آموزش 
عالی ورود نکند. سایت دیوان را که نگاه می کنیم، هنوز هم آرا مختلف و متفاوتی 
در 6 ماه اخیر سال جاری، از دادخواهی هایی که دانشجویان و کارمندها و استادان 
در فضای دانشـــگاه نســـبت به مســـائل متخلف آموزشی و انضباطی داشته اند، 

منتشر شده است. این موارد با یکدیگر در تعارض نیستند؟ 
مصوبـــه مـــاده 630 این اســـت که مواردی که نزاعی در حـــوزه آموزش وپژوهش و 
حتـــی ســـنجش وجـــود دارد، فراینـــدش را باید در سیســـتم وزارتخانه طی کند. 
بـــرای نمونـــه اگر هیئت علمـــی در هیئت ممیزه اعتراضـــی دارد یا هر اعتراض 
دیگری، باید به هیئت ممیزه اعتراض بزند. اگر جواب نگرفت، به هیئت های 
عالی تجدیدنظر می آید. یک هیئت عالی تجدیدنظر برای وزارت علوم، یکی 
برای وزارت بهداشـــت و یکی نیز برای دانشـــگاه آزاد مصوب شـــده اســـت. اگر 
هیئت تجدیدنظر حکم داد، دیگر دیوان نباید ورود کند و طبق مصوبه شـــورا 
ک قرار دهد. موارد غیر از این که ممکن اســـت  هیئت هـــای تجدیدنظـــر را ملا
اختلافی وجود داشـــته باشـــد به دیوان شـــکایت می کند. تمام مســـائل وزارت 
علـــوم و وزارت بهداشـــت را بحث نمی کنیم. فقـــط بحثمان آموزش و پژوهش 
اســـت. در دوره جدیـــد آقـــای عابدی که در حـــال حاضر رئیس دیوان عدالت 

اداری است، ما مصداقی ندیدیم. 

؟ مانند ماجرای داوطلبان مشکوک کنکور
به خاطر همین موارد ما اصلاحیه ای به مصوبه 630 زده و سنجش را نیز اضافه 
کرده ایـــم، پـــس از آن دیـــوان ورود نمی کنـــد و کاملاً همراهـــی دارد. با آمدن آقای 

عابدی نیز ارتباط و تعامل بسیار بهتر شده است. 

آیا ماجرای کنکوری ها حل وفصل شد؟
بله.

یعنی کسانی که باید به دانشگاه می رفتند مشخص شده اند و می روند؟
بله.

رهبر انقلاب مجدد بر اهمیت جهش علمی تاکید کردند. با وجود این تاکیدها 
ســـال گذشـــته در رتبه بندی  پایگاه های اســـتنادی تنزل جایگاه داشته ایم و رشد 
مقالاتمان نیز متوقف شـــده اســـت. شورا نســـبت به این موضوع چه تصمیماتی 

اتخاذ کرده است؟
بله، در شورا نیز حدود سه بار این بحث به میان آمد. فکر می کنم زمانی که این 
آیین نامه ارتقا با این اصول 10  گانه تصویب شود، این مسئله را جبران می کند. 
نقشـــه جامع علمی کشـــور را هم که درحال بازنگری آنیم قطعاً تأثیرگذار اســـت 
یابی نباید فقط مقاله باشـــد. حتماً باید ببینیم چقدر از  اما شـــاخص های ارز
مقالات ما به فناوری تبدیل شـــده اســـت. این موارد را نیز باید بررســـی کنیم و 
گرفتار عدد مقاله نشـــویم. هرچند آن هم مهم اســـت و نمی خواهم از زحمتش 
بکاهم. مقاله بســـندگی مطلوب نیســـت و ما در آیین نامه ارتقا نیز به این توجه 
تی که با آن روبه روییم این اســـت که به نظر می رسد  داشـــته ایم. یکی از مشـــکلا
تعـــداد اعضای هیئت علمـــی که در ارتقای علم مشـــارکت دارند، یک چهارم 
گر این آمار من دقیق باشـــد. وزارت علوم باید آمار دقیق آن را بگوید.  اســـت. ا
برخی اعضای هیئت علمی اند که سال ها مقاله نمی نویسند. تخصص عده ای 
از استادان در حیطه پژوهش و مقاله است. از قضا بعضی از استادان ممکن 
یس  یس نداشته باشند. ممکن است قدرت بیان لازم برای تدر است توان تدر
نداشـــته باشـــند اما پژوهشـــگران قابلی اند. باید مسئله هیئت علمی پژوهشی 
را در پژوهشـــگاه ها بســـیار جدی بگیریم و استادانی که هیئت علمی آموزشی 
هستند؛ حتماً موظف باشند سالی یک یا دو مورد مقاله را بنویسند. البته برای 
مقاله های استادان باید حمایت های مالی صورت بگیرد که تا حدی مشکل 

معیشتی آنان کاهش پیدا کند.

در بحث دانشـــجویان دکتری متأســـفانه روند تعداد دانشجویان ما کاهشی بوده 
است. از ظرفیت پسادکتری هم به خوبی استفاده نمی کنیم. درباره این دو موضوع 

شورا تصمیم خاصی نداشته است؟
نه، مورد خاصی پیش نیامده است.

یکی از موضوعات مهم در جریان- همان گونه که اشاره داشتید- موضوع بازنگری 
یا روزآمدسازی نقشه جامع علمی کشور است. نگاه ها نسبت به تغییر و اصلاح 
نقشه متفاوت است. دو نگاه مشخص هم در فضا وجود دارد؛ برخی که قائل به 
حفظ چهارچوب فعلی و روزآمدسازی نقشه اند و برخی دیگر لزوم تحول جدی 
آن را اولویت می دانند. به عنوان دبیر شورا، نگاه شورا و نگاه شما به ماجرای تغییر 
و تحولی که قرار اســـت در نقشـــه پیگیری شـــود، چیست؟ درخصوص فرایند آن 

توضیح دهید که کار در فرهنگستان چطور پیش می رود؟
اولاً برای این قصه ما یک میز در ستاد علم و فناوری تعریف کرده ایم؛ متخصصان 
علـــم و فنـــاوری بایـــد در این مورد نظر دهند. خیلـــی از مواد و اصولی را که الان 
در نقشـــه جامعه علمی کشـــور وجود دارد، مفید می دانم. به نظرم خیلی از این 
یم، تعیین اولویت ها و کشـــف  مبانی و اهداف ارزشـــمندند. آنچه الان لازم دار
وضع موجود و اینکه بگوییم برای 10ساله آینده چه تغییری باید در آن اولویت ها 
انجام شود. قطعاً این اولویت ها تغییر پیدا می کند. بعید می دانم متخصصان 
علم و فناوری اولویت امروز را با اولویت 10 سال گذشته یکسان بدانند. ستاد 
علم میز اختصاصی برای این کار دارد. فرهنگستان علوم، فرهنگستان علوم 
پزشکی، شورای تحول علوم انسانی نیز درحال مشارکتند. البته محور این کار 
را به فرهنگستان علوم سپرده ایم. جلسات متعدد نیز درحال برگزاری است و 
کمیته هایی تشکیل شده اند. فکر می کنم تا دو ماه دیگر ویراست اول بازنگری 
نقشه به دست ما برسد. این یک بازنگری، بازنگاری نقشه یا یک تحول بنیادین 
است، باید ببینیم کمیته ها وقتی کار می کنند به چه جمع بندی ای می رسند. 
گر الان از اول کار پیشنهاد بدهیم که کل نقشه زیر و رو شود و تحول اساسی  ا
پیدا کند یا همین نقشـــه بازنگری مســـئله محورانه پیدا کند؛ داوری قبل از کار 

پژوهشی است که کمیته ها دارند انجام می دهند و درست نیست. 

درخصـــوص نحوه نگارش و جمع بندی نســـخه اول نقشـــه، نقدهای جدی ای 
مطرح می شود. نگارش نسخه دوم چگونه آغاز شد؟

کم بر نقشه را تدوین کردیم که باید با آن اصول  مانند آیین نامه ارتقا، اصول حا
جلو برویم. این نقشه به شورای ستاد علم و فناوری برمی گردد و بعد در صحن 

شورا می رود. 

با توجه به گذشت 10 سال از  ابلاغ سیاست های کلی علم و فناوری، درخصوص 
بازنگری سیاست ها صحبتی مطرح شده است؟

سیاســـت های کلان که همان سیاســـت های ابلاغی رهبر انقلاب اســـت؛ اما 
قطعاً تغییراتی در سیاست های اجرایی- عملیاتی در نقشه ایجاد می شود. 

رویکرد شورا در دولت جدید چه تغییر و تفاوتی با دولت پیشین دارد؟ فکر می کنید 
شورا در دولت جدید باتوجه  به تغییر و تحولاتی که اتفاق افتاده چه باید بکند که 
به آن قرارگاه و شورای عالی انقلاب فرهنگی که مورد انتظار است، نزدیک تر شود؟ 
بعید می دانم آن رویکردی که شهید رئیسی در بالندگی شورای عالی و فعال بودن 
آن داشت، در دولت دکتر پزشکیان کاهش پیدا کند. دولت جدید نیز با اهتمام 
ویژه ای به شورا، روند پیشرفت برنامه های شورایی را ادامه داده و این همکاری 
میان دســـتگاهی، زمینه ســـاز تحقق هرچه بهتر اهداف مورد نظر شوراست. در 
مواردی که نیاز به بررسی و جمع بندی بیشتری بوده، تلاش کرده ایم با هماهنگی 
و برنامه ریزی دقیق، به اهداف مشترک دست یابیم. تشخیص من این است 
کـــه ســـیر بالندگی ادامـــه دارد؛ اما اینکـــه این مجموعه به معنـــای دقیق کلمه 
قرارگاه شـــود؛ لوازمی دارد. البته ما الگوی قرارگاهی شـــدن را کار کردیم و به آن 
نیز رســـیدیم. همان طور که رهبر انقلاب فرمودند باید هویت جمعی اعضای 
حقیقی شورا بیشتر شود. با این جلسات متعددی که در دبیرخانه افزودیم این 
هویت قطعاً از دوســـال گذشـــته تقویت شـــده است. شما در نظر بگیرید ما هر 
یم. هفته هایی  هفته قبل از جلسات شورای عالی جلسات شورای معین را دار
یم. هر هفته  یم، دو جلسه شورای معین دار نیز که جلســـات شـــورای عالی ندار
یم. جلسات شوراهای دیگر معمولاً  جلسات شورای ستاد علم و فناوری را دار
یک هفته در میان برگزار می شود. تقریباً 14 نفر از 20 نفر اعضای حقیقی شورا 
به صـــورت جـــدی بـــرای این قضیه وقـــت می گذارند و مشـــارکت جدی دارند. 
البته بعضی از اعضای شورا این طور نیستند و فقط در جلسات شورای عالی 
. طبیعتاً اگر همه اعضای حقیقی مشارکت جدی تری  شرکت می کنند ولاغیر
در دبیرخانه داشته باشند؛ این کار قرارگاهی جدی تر دنبال می شود. نکته بعد 
یابی عملکردها ناظر به مصوبات شـــورا اســـت. این بحث  بحث نظارت و ارز

پیگیری های جدی می خواهد.

در دوره  اخیر در شیوه نظارت تغییری رخ  داده است؟ 
بله. مثلاً در جلسات شورا مرتب مسئولان از عملکردهای خود گزارش و توضیح 

می دهند. اعضا نیز نقد و بررسی می کنند. 

مسئله این است که ما همیشه گزارش های نظارتی داریم اما این نظارت ها تأثیر 
چندانی در تصمیمات ندارد. 

واقعاً نمی شود گفت که تأثیری ندارد. مثلاً بعد از سند موسیقی که ابلاغ شد؛ 
یک ساماندهی در حوزه موسیقی انجام گرفت. 

؟  نسبت به اجرای مصوبات چطور
در اجرای مصوبات هم قطعاً نظارت ها اثرگذار بود. یک نکته را هم اضافه کنم. 
قطعاً یکی از نهادهایی که می تواند مطالبه گری نسبت به مصوبه های شورا داشته 
باشد، رسانه است. رسانه بسیار نقش مهمی دارد. برای مثال فرض کنید سند 
امنیت غذایی. چه کسی باید اجرا کند؟ وزارت جهاد و وزارت بهداشت باید 
اجرا کنند. سند به این خوبی نوشته شده است. ما از تولید تا مصرف 30 درصد 
یم.  یم که ما دقیقاً در این ســـند بـــه این موضوع توجه دار ضایعـــات غذایـــی دار
یک دهم برداشت گندم توسط کمباین ها در حال ازبین رفتن است. این همه 
هزینه می شـــود. خب به این موارد در ســـند توجه شده است که باید اجرا شود. 
حالا نامه بزنیم، نظارت کنیم و از وزیر هم بازخواست بخواهیم؛ کافی نیست. 
باید رســـانه مطالبه گری داشـــته باشیم. رسانه 2 کار می تواند در این مورد انجام 
دهد. یک گفتمان ســـازی، یعنی برای مصوبه ای که شـــورا دارد گفتمان ســـازی 
شود تا زمینه اجرایی سازی آن فراهم شود. دوم مطالبه گری که چرا این مصوبه 
اجرا نشـــد یا حتی اگر مصوبه را شـــورا داشـــته و پیگیری نکرده اســـت؛ رسانه از 
ما مطالبه گری کند که چرا پیگیری نکردید. ما مصوباتی داشـــتیم که 10 ســـال 
پیگیری نکردیم. این اشکال به ما وارد است. البته ما مرکز رصد و برنامه ریزی 
یابـــی را راه انداختیـــم و اتاق وضعیتی نیز شـــکل دادیم. ســـازمان بازرســـی،  ارز
سازمان های مختلف نظارتی در حال کمک به ما هستند. مجموعه های رصدی 
یم  نیز کمک می کنند اما خیلی کار ســـنگین اســـت. مشـــکل دیگری که ما دار
اصلاح فرایند حکمرانی است. وقتی می گوییم سیاست گذاری را شورای عالی 
انقلاب فرهنگی انجام بدهد؛ بعد از آن تنظیم گری و بعد تصدی گری اســـت. 
واقعا مصوباتی که مجلس انجام می دهد ناظر بر سیاســـت های شـــورای عالی 

انقلاب فرهنگی است؟ 

نسبت به این موضوع گلایه دارید؟ 
من نســـبت به فرایند حکمرانی علم و فرهنگ نقد دارم. به نظر من این فرایند 
حکمرانی باید اصلاح شـــود. اینکه شـــورا سیاســـت گذاری کند که قطعاً باید 
ناظر بر سیاســـت های کلان رهبر انقلاب باشـــد. یعنی منظومه فکری رهبری و 

سیاست گذاری امامین انقلاب باید مدنظر باشد. بعد می خواهیم کار قرارگاهی 
کنیم. قرارگاهی یعنی چه؟ یعنی سیاست به قانون و تنظیم گری تبدیل شود. بعد 
تصدی گری کار کند. در بعضی موارد باید ساختارها اصلاح شود. برای مثال ما 
یم؛ اما واقعاً این سهمیه بندی هایی که بخش  سیاست عدالت آموزشی را دار
قابل توجهی از آن را مجلس و بخشی را شورا تصویب کرده است؛ این ضوابط 
و قوانین در راستای عدالت آموزشی است؟ شورای عالی انقلاب فرهنگی به 
دنبال ایجاد عدالت آموزشی برای همه استعدادها و ظرفیت هاست. در این 
راستا بازنگری در سهمیه بندی های آموزشی با توجه به ارتقای شایستگی ها و 
دسترسی عادلانه به امکانات آموزشی در اولویت قرار دارد. امتیازات علمی باید 
قائل شـــویم. بله، کمک کنیم دوره های آموزشـــی برای این افراد در نظر بگیریم. 
این نظر شـــخصی بنده اســـت و ممکن اســـت در شورا یک نظر دیگر پذیرفته 
شود. امیدوارم فردا مخصوصاً آقایانی که خود را انقلابی می دانند؛ از عرض بنده 
حرف وحدیث درست نکنند. حکمرانی فرایندی از سیاست گذاری تا نظارت 
است. سیاست خوبی تصویب می شود، قانون و ساختار مناسب آن نیست. بعد 
در نظارت می گوییم چرا این مورد اجرا نمی شود! با توجه به گستردگی حوزه های 
حکمرانی، امید اســـت نهادهایی همچون مجمع تشـــخیص مصلحت نظام 
بتواننـــد در طراحـــی الگوهای کلان حکمرانـــی در عرصه های مختلف، نقش 
مؤثـــری ایفا کنند و مســـیر سیاســـت گذاری را بهبود بخشـــند. فقـــط هم علم و 
فرهنگ نیست. چرا می گویند 20 درصد برنامه ششم بیشتر اجرا نشده است؟ 
یم و برنامه توســـعه می نویســـیم. بعد می گویند نهایتاً  ســـاعت ها وقت می گذار
30 درصد آن اجرا شـــده اســـت؛ چرا؟ ایراد کجاست؟ مجریان هستند یا خلأ و 
یم؟ اشاره کردم، سند امنیت غذایی که از زمان  ضعفی در فرایند حکمرانی دار
دکتر مخبر و دکتر عاملی کار شده در دوره ما کامل و تصویب شد؛ خیلی کار 
شـــده اســـت و یکی از بهترین اســـناد اســـت که واقعاً برای کشور گره گشاست، 
چرا اجرا نمی شـــود؟ حالا بگوییم که شـــورا باید گفتمان سازی و نظارت می کرد 
اما فقط این نیست. افرادی که به این مقدار بسنده می کنند تصویر دقیقی از 
حکمرانی ندارند. تصویرشـــان بســـیار سطحی اســـت. همین مصوبات درباره 
عفاف و حجاب؛ بهترین مصوبه را شورای عالی داشته است. من که آمدم اصلاً 
نیازی به مصوبه جدید نبود. بعد یک عده مطالبه گر هستند که چرا این مصوبه 
یم نیروی انتظامـــی اجرا کند. یک ایرادی در  اجـــرا نمی شـــود. یا فقط انتظار دار
الگوی حکمرانی وجود دارد. ایرادهایش را هم من می دانم چیست. به هرحال 
یس حکمت حکمرانی هستم. یکی از این موارد این  سال هاست در حال تدر

است که ما به تفاهمی در فرایند حکمرانی نرسیدیم. 

حتی در حوزه علم و فناوری که یک شورای کلانی به اسم شورای عالی انقلاب 
فرهنگی برای تصویب مصوباتش وجود دارد؟ 

بلـــه. مثـــلاً همین عزیزان مجلـــس گاهی گله می کنند که چرا شـــورا وارد تقنین 
می شـــود. اولین ســـؤال این اســـت که مجلس در این 20 سال اخیر چند مصوبه 
درباره علم و فناوری داشته است؟ اگر شورا ورود نمی کرد که وضع علم و فناوری 
اینقدر رشد و بالندگی نداشت. این ضعف حکمرانی است. مثل این است 
یم، 30 نظر مختلف بدهیم. وقتی  که 30 نفر عضو شـــورای انقلاب فرهنگی دار
شورا به یک جمع بندی رسید و مصوبه کرد؛ همه باید همان را دنبال کنند. مگر 
مصوبه کنکور در دوره مدیریت بنده بوده است؟ اما از آن دفاع می کنیم تا وقتی 
که تغییر نکرده؛ اصلاحاتی هم پیدا کردیم تغییرش می دهیم. تعصب جاهلانه 
نباید داشته باشیم. کما اینکه اگر مجلس مصوبه ای داشت و شورای نگهبان 
نیز این مصوبه را تأیید کرد؛ اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی حق ندارند 
علیه آن مصوبه حرف بزنند. اگر نقد و نظری دارند در جلسات خصوصی مطرح 
کننـــد. مجلـــس تصویب کرده و مجلس نیز حق تغییر آن را دارد. نباید پشـــت 
تریبون شروع کنیم علیه مصوبات مجلس حرف بزنیم. ما نیاز به سواد حکمرانی 
یم. من خسروپناه وقتی محقق و معلمم یک نقش دارم؛ اما وقتی دبیر شورا  دار
یا عضو آنم   شأن دیگری پیدا می کنم. مصوبه ای در حوزه عفاف و حجاب در 
شـــورا هســـت بعد در دستگاه اداری - اجرایی تصمیم دیگری گرفته می شود. 
شورا مصوبه دارد اما آیا نظارتی بر برنامه و بودجه ناظر به آن مقوله هم دارد؟ ندارد. 

در پیش نویس سند تحول شورا این موضوع مطرح شده بود. 
بله؛ اما مســـئله این اســـت که ســـازمان برنامه وبودجه نیز تابع باشد؛ اصلاً برای 
چـــه رهبـــری رئیس ســـازمان برنامه وبودجه را عضو شـــورا کرد؟ بـــرای اینکه این 
مشـــکل حل شـــود. برای چه ایشـــان رئیس ســـازمان را از شورا حذف کرد؟ چون 
یم. من کاری به  مشکل حل نشد. ما در الگوی حکمرانی یک ضعف و فقر دار
دعواهای سیاســـی چپ و راســـت و اصلاح طلب و اصول گرا ندارم. خلأ در هر 

دو جریان سیاسی وجود دارد. 

در پازل حکمرانی نیز تنظیم گری را مهم ترین چالش می دانید؟ 
یم که  کم بر سیاست گذاری را دار قبل از سیاست گذاری ما مبانی و اصول حا
فلســـفه و ایدئولوژی آن مقوله به مبانی و اصول می پردازد. بعد از آن به ترتیب 
سیاســـت گذاری، تنظیم گری، گفتمان ســـازی و اجماع سازی، اجرایی سازی 
یابی و اثرســـنجی اســـت. اینکه به بخشـــی از  و تصدی گری و بعد نظارت، ارز
حکمرانی پرداخته شود و به بخش های دیگر پرداخته نشود؛ برای مثال شورای 
انقلاب فرهنگـــی کاری انجـــام دهد، مجلس که کار تنظیم گری را دارد یک کار 
دیگـــر انجـــام دهـــد و به هم دیگر توجه نکنند، این ضعف حکمرانی اســـت و 
اینکـــه کجـــا این فراینـــد و ضعف حکمرانی را باید حل کند؛ به نظرم می رســـد 
کار مجمع تشخیص مصلحت است. البته مجمع تشخیص به جمع بندی 
می رسد و خدمت رهبر انقلاب می دهد و ایشان ابلاغ می کنند. ما اجزا و عناصر 
گر این باشد؛ گفتمان سازی  یم. ا یم؛ اما فرایند حکمرانی را ندار حکمرانی را دار
صداوسیما باید ناظر بر فرایند اجرا باشد؛ نه اینکه بعد از تصویب صداوسیما 
اصل مصوبه را به حلقه نقد بگذارد. این غلط است. ممکن است یک رسانه 
خصوصـــی ایـــن کار را انجام دهد. این حق را به آن می دهیم؛ چون آزادی بیان 
کمیتی حق دارند نقد کنند، حتی مصوبات را؛  وجود دارد. رســـانه های غیرحا
اما رسانه ملی بهتر است گفتمان سازی و تبیین اجرای مصوبات را کند. قبل 
از اینکه مصوب شـــود جلســـات نقد را بگذارد. فرایند حکمرانی کجا می تواند 
گفتمان سازی و اجماع سازی انجام دهد؟ یکی از مکان ها صداوسیماست. 
فضای رسانه حاکمیتی است. رسانه های حاکمیتی می توانند با گفتمان سازی 
مناســـب نقشـــی مؤثـــر در اطلاع رســـانی و تبییـــن مصوبات ایفا و بـــا هم افزایی 
نهادهای مختلف، تحقق هرچه بهتر سیاســـت ها را دنبال کنند. بله، قبل از 
یافت و منعکس کنند. وظیفه  اینکه تصویب شود خوب است که نظرات را در

کمیتی این است که بخشی از فرایند حکمرانی باشد.  رسانه حا

معتقدید صداوسیما در این زمینه ضعف دارد؟ 
در این قضیه فرایند ســـازمان نیازمند ارتقا اســـت؛ شـــورا یک بخشـــی از فرایند 
حکمرانی است؛ کل فرایند حکمرانی نیست. این عرایض را نه صرفاً به عنوان 
دبیر شورا بلکه به عنوان یک محقق - که سال ها در حوزه حکمت حکمرانی و فقه 
حکمرانی کار کردم و درس خارج من همین فقه حکمرانی است- بیان می کنم. 
یم. مثلاً فرض کنید سند اسباب بازی را  ما حتماً نیاز به الگوی حکمرانی دار
کار کردیم. خب این ســـند که فقط مربوط به حوزه فرهنگ نیســـت. فرهنگ، 
صنعت، بازرگانی و واردات همه درهم تنیده اســـت. مگر کلاس درس اســـت  
که من فقط راجع به فرهنگ اســـباب بازی صحبت کنم یا فرهنگ صنایع نرم 
صحبت کنم؛ اما کاری به بحث اقتصاد و واردات آن نداشته باشم. در کلاس 
درس می شود اما در حکمرانی این موارد درهم تنیده است و نمی شود گفت ما 
سند دانش بنیان و فرهنگی صنایع نرم بنویسیم، وزارت صمت و مجلس نیز 

کار خود را انجام دهند. این امکان پذیر نیست.


